研究撤稿背后：四川农业大学论文为何陷入图像重复争议？
科研正气2025-03-15 16:58:46四川
           
           
### 质疑资讯
2019 年，四川农业大学研究团队在国际期刊《Cell Proliferation》（IF=5.9）上发表了一篇关于卵巢癌治疗的新研究。然而，这篇备受瞩目的论文近日因图像重复问题遭到撤稿，引发了学术界的广泛关注。
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### 论文信息
论文标题：
Tanshinone I attenuates the malignant biological properties of ovarian cancer by inducing apoptosis and autophagy via the inactivation of PI3K/AKT/mTOR pathway
（丹参酮 I 通过抑制 PI3K/AKT/mTOR 通路诱导细胞凋亡和自噬，削弱卵巢癌的恶性生物特性）
第一作者：Zhou Jin（周进，四川农业大学）
第一单位：四川农业大学    
该研究指出，丹参酮 I（TanI）能够通过抑制 PI3K/AKT/mTOR 信号通路，诱导卵巢癌细胞凋亡和自噬，从而抑制肿瘤生长。这一发现为卵巢癌的治疗提供了新的潜在策略。然而，论文因涉嫌图像重复问题，于 2024 年 10 月 23 日被撤稿。    
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### 质疑内容
图像重复问题详解
在论文撤稿公告中指出，多张实验图像在不同作者组的文章中重复出现，严重影响了研究的可信度。具体问题包括：    
图 1C：被发现与 Wang 等人 2019 发表在《OncoTargets and Therapy》中的图像重复，该文章早于本研究发表。
图 1D、2C、3B、3D、4C、4D 和 5D：在本研究发表后，又出现在其他作者组的多篇文章中，描述的实验条件却完全不同。
期刊编辑向作者团队提出质疑，并要求提供所有原始实验图像以验证数据的真实性。然而，作者仅提交了部分图像，未能提供图 1 中关键实验的原始数据，导致编辑委员会无法确认图像重复的具体原因。
对研究结论的影响
编辑委员会经过审查后表示，这些图像重复严重削弱了论文结论的可信性，可能对研究结果的准确性与可靠性产生根本性影响。因此，期刊决定撤稿。然而，作者团队对撤稿决定表示异议。    
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针对撤稿决定，周进（Zhou Jin）及研究团队向期刊编辑提交了部分原始实验图像，试图解释图像重复问题。然而，由于未能提供关键实验的完整数据，期刊编辑认为作者的回应不足以消除数据疑虑。
尽管如此，作者团队始终坚持论文结论的有效性，并对撤稿决定表示不同意。然而，期刊方认为，图像重复的严重性足以对研究结果产生实质性影响，因此撤稿决定不可撤回。
           
           
参考链接          

https://pubpeer.com/publications/EA6B12BD681D4C5A9BFF9E86F64F58          
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® [left] Fig 1D.

e [right] Fig 1A from "Tanshinone IIA suppresses ovarian cancer growth through
inhibiting malignant properties and angiogenesis" ( ).
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Clockvise from uppereft:

= Figs 10,€ rom “Ganoderan (6DN) Regulates The Growth, Motility And Apoptoss Of Non-Small Cell Lung,
‘Cancer Cels Through ERK Signaling Pathway In Vitro And In\Vive” (Wng et 21 2019).

- FigaClromWangetal.

= Fig 24 from "Vitexin attenuates epithelial ovarian cancer cell iabiliy and matilty n vitro and carcinogenesis
0 vivo via p38.and ERKL/2 pathways reated VEGFA” (Zhou o a1 2020).

« Fig 1C rom "Wogonoside Attenuates Cutaneous Squamous Cell Carcinoma by Reducing Epithelial-
Mesenchymal Transiton/lnvasion and Cancer Stem-Like Cel Property” (Wang et &1 2020,

- Figic.

= Fig 1A from "Lung cancer A543 cels suppressed with overexpressed HNF1G or PCOHAL3 inhibited PIZK/AKT
phosphorylation* (Kan et 21 2020).
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More matches! Clockise from upper lef:

« Fig 24 from "carin itigates the Growth and Invasion Abiity of Human Oral Squamous CellCarcinomanvia
Inhibiting Tol-ike Receptor 4and Phosphorylation of -+ PG5" (Le et 31 2020)

« Fig 34 rom "The Down-Regulation of TrkB Alleiates the Malignant Bilogical Behavior and Cancer Stem-
Like Property of Laryngeal Cancer” (4 et 2020).

« Fig 24 from "Puerarn 6™-O-xyloside suppressed HCC via regulatingproffeation, stemness, and apoplasis
with nhibited PIK/AKT/ mTOR (L et212020).

= Fig 1C flom “Tanshinone | aenuates the malignant biological propertis o ovarian cancer by nducing
‘apoptosis and autophagy via the nactivation of PI3K/AKT/mTOR pathway” (Zhou et a1 2020).

« Fig 4B from "Ligustrazine nhibits the viabilty and matiityof colon cancer clls” (Chen et 1 2020).

« Fi 16 rom “The antiumor effect of taiflin on lung cancervia suppressing stemness and eithelial-
mesenchymaltransitonin vitro and oncogenesisn nude mice” (Wang et o 2020).
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Clockwise from upper left:

¢ Fig4C,D from "Combination of aloin and metformin enhances the antitumor effect by
inhibiting the growth and invasion and inducing apoptosis and autophagy in
hepatocellular carcinoma through PI3K/AKT/mTOR pathway" ( ).

¢ Fig4C,D from "Genipin Induces Autophagy and Suppresses Cell Growth of Oral
Squamous Cell Carcinoma via PI3K/AKT/MTOR Pathway" ( ).

* Fig3B.

¢ Figs 3C, 4i from "Liquiritigenin exerts the anti-cancer role in oral cancer via inducing
autophagy-related apoptosis through PI3K/AKT/mTOR pathway inhibition in vitro and
invivo" ( ).
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Tan-1(30 mg/kg)

Fig 5C-F from "Tanshinone IIA suppresses ovarian cancer growth through inhibiting
malignant properties and angiogenesis" (Zhou et al 2020.

D

= Control group Tan-lIA group

Fig 5C,D,E from "Natural compound Tan-I enhances the efficacy of Paclitaxel chemotherapy
in ovarian cancer" (Zhou et al 2020).





